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     الملخص
ــادي النهوض في السكر مؤسسات دور الدراسة هذه تناولت  القتص
 مصنع بيه يةقوم الذي الدور على التركيز مع البييض النيل بيوليةة والجتماعي

 بيهــذا المتعلقــة والســلبيات اليةجابييــات ومناقشة التنمية، في عسليةة سكر
. الدور

 والجتماعيــة القتصــاديةة المتغيــرات عن للكشف البحث هذا وهدف
 هذا نجح مدى أي وإلى البييض النيل بيوليةة عسليةة سكر مصنع أحدثها التي

 منهــج الباحثــة استخدمت البحث هذا أهدافه. ولغراض تحقيق في المصنع
ــة عليها اشتملت التي الفروض لختبار التحليلي الجتماعي المسح  الدراس

.
 ســكر بيمصــنع العــاملين  مــن281 اختيار تم  فقد الدراسة أهداف ولتحقيق
 اللــي الحاســب بيواســطة المعلومــات تحليــل وتــم  للبحــث، كعينة عسليةة
. كاي مربيع  واختبارSPSS الجتماعية للعلوم الحصائية الحزم بيبرنامج

: منها نتائج لعدة الدراسة وتوصلت
 عامــة صــحة خــدمات مــن الصــحية الخــدمات بيتــوفير المصنع يةقوم-1

 كمــا المبحوثين، إجابيات في ورد لما وذلك %،60 بينسبة صحي وصرف
 بيالمســاكن يةســكنون الذيةن للمبحوثين النفايةات نقل آليات المصنع يةوفر

 يةقطنــون الــذيةن للمبحــوثين متــوفرة غير الخدمات هذه لكن الحكومية،
. المصنع حول التي المناطق

ــوفير المــدارس بيإنشاء التعليمية الخدمات المصنع يةدعم -2  الدوات وت
. إجابياتهم  % حسب96 بينسبة وذلك المبحوثين لبيناء المكتبية

 حــوله الــتي المنطقــة لبينــاء عمل % فرص68 وبينسبة المصنع يةتيح-3
 وتصــل بيعملهــا ترتقي الن المرأة أن نجد حيث المرأة، عمل يةشجع كما

. المناصب تبادل في الرجال مع متساويةة العليا للدرجات
ًا تحســنت المصــنع إنشــاء بيعــد للمبحــوثين القتصاديةة الوضاع-4  كــثير

 وجهـة مـن البييـض النيـل بيوليةـة المصـنع وجود أدى %وقد35.6 بينسبة
ًا حــوله الــتي المناطق انتعاش إلى المبحوثين نظر ًا اقتصــادية  واجتماعيــ

ًا،  الصــليين السكان يةمارسها كان التي الرئيسية الحرف وتغيرت وثقافي
. بيالمنطقة

 رفــع إلــى أدت للمبحــوثين المصــنع قبــل مــن تقــدم الــتي الخدمات-5
ٍد إلى الستهلكي والنهم  الحياة مستوى . ما ح

 الجــوانب % عــن34.5 وبينســبة المبحــوثين مــن تــام رضــاء هنالــك-6
 مــن معظمهــم  لن الحضــاريةة البيئــة مــن المستمدة بيالعوامل المتعلقة

 والتقاليــد والعــادات الثقافــة احــترام إلــى يةــؤدي ممــا المنطقــة خــارج
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 تنميــة إلــى أدى المبحــوثين هــؤلء ووجــود بيالمنطقــة الصليين للسكان
. المنطقة لبيناء الثقافي الوعي ورفع

: للتيي الدراسة خلصت
ًا المصنع - لعب ًا دور ًا هام ًا دور  النيــل بيوليةــة الريةفيــة التنمية في هام

 التنميــة مــداخل وتــوفير للعــاملين الســتقرار بيتوفير وذلك البييض
ــز تعليم  من الجتماعية الخدمات حيث من الريةفية  للرشــاد ومراك

. والخلوي الطفال وريةاض النسوي
 المســـتهلكة الســـلع ووفـــر التعاونيـــة الجمعيـــات المصـــنع - أنشـــأ

 الســر مشــاريةع دعــم  فــي وســاهم  مخفضــة بيأســعار والساســية
 لمنتجاتهــا التســويةق عمليــة تســهل الــتي الوســائل وإيةجاد المنتجة
ــك ــاهمة وذل ــي للمس ــادة ف ــل زية ــرد دخ ــين الف ــتواه وتحس  مس

. المنطقة لبيناء أكبر عمل فرص ووفر المعيشي،

: الدراسة تيوصيات أهم
: التالية التوصيات الدراسة وتيوصلت

ًا أحــدثت لنهــا ويةطورهــا سياســاته فــي المصــنع يةســتمر أن-1  تقــدم
ًا، . اجتماعية خدمات وقدمت عمل فرص خلقت اقتصادية

( هـ�)
 ويةمارســون المصــنع حــول يةقطنــون الذيةن المواطنين وحث تشجيع-2

 وعلــى الســكر، قصــب محصــول بيزراعــة يةهتموا بيأن الزراعة حرفة
 هــذه دعــم  فــي تســاهم  حــتى المحصــول، هــذا شراء المصنع إدارة
. المعيشي مستواها ورفع السر

 الصــحي والصــرف الوقائيــة والصــحة البيئــة بيصحة المصنع يةهتم  أن-3
ــع ــار لمن ــراض انتش ــة الم ــم  الوبيائي ــج ودع ــة بيرام ــحية التوعي  الص

. المصنع حول التي للمناطق
: التالية بيالدراسات نوصي-4
 الشــركة منطقــة يةقطنــون كــانوا الــذيةن الرعــاة أوضاع حول دراسة-1

. حياتهم  على قيامه آثار وتقييم 



 قبــل الزراعــة يةمارســون الــذيةن المزارعيــن على المصنع أثر دراسة-2
المصنع. إنشاء
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Abstract

This  study  handles  the  role  of  the  Sugar  Corporations  in 

economic and social development, in White Nile State, with focusing 

on the role played by Assalaya Sugar Factory, in development. Then 

the discussion of the positive and negative aspects of this role. 

The study objective is to explore the economic and social change, 

which was affected by Assalaya Sugar Factory, in the White Nile State, 

and to what extend did this factory succeed in achieving the national 

and local objectives. 

For  the  purposes  of  this  study,  the  social  survey  method  was 

adopted for testing the hypothesis contained in the study. A research 

sample  of  281  workers  in  Assalaya  factory  was  chosen.  Then  a 

computer  analysis  was  carried  out,  with  the  aid  of  the  statistical 

programme for social sciences (SPPS) and Chi Square Test . 

The study reached several findings, the most important of which are :

1- According to the answers of the research sample,  60% agreed 

that  the  factory  provides  the  health  services  .  Such  as  public 

health  and  sewerage  system.  It  provides  facilities  of  garbage 

disposal  for  the  residents  of  government  houses,  but  such 

services are not available for those who live around the factory.  

2- 96% answered that the factory management subsidizer education, 

by  establishing  schools  and  supplying  them  with  their 

requirements. 

3- The factory secured 86% of employment opportunities, for all the 

citizens  in  the  surrounding  areas.  It  also  encourages  women 

work. So, it is only natural to find that women have promoted 

themselves and occupied the highest posts, equal to men, in the 

exchange of posts. 
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4- The economic conditions of the subjects research individual was 

improved  by  35.6%  after  establishment  of  the  factory.  The 

location of the factory in the White Nile State,  had led to the 

flourishing of the nearby areas, economically, socially, culturally 

and  change  of  the  main  crafts  practiced  by  the  original 

inhabitants of the area. 

5- The services offered by the factory, led to raising the standard of 

living and to some extend building up a consumers society. 

6- There is a complete satisfaction, of the subjects of the research 

community, with 34.5% as far as the cultural. factors drawn from 

the  cultural  environment,  because  most  of  them  come  from 

outside the area. This leads to the respect of the culture, customs 

and traditions of the original inhabitants in the area. The presence 

of the members of the research community, led the development 

and promotion of cultural awareness of the original inhabitants. 

According the study concluded the following :

- The Assalaya factory may play an important  role  on the  rural 

development  in  W.N.S.  by  maintaining  social  stability  for  its 

independents  by  providing  the  major  requirement  of  rural 

development.

- Such as the general services of education, women training center, 

kinder gardens, and Qura’an khalwas. 

- Build  up  co-operative  unions  for  the  supply  of  low  price 

commodities to consumers.

- Support and promote productive family projects. 

- Facilitate  the  marketing  process  of  their  products  to  improve 

individual  income  and  wider  change  for  employment  of 

inhabitants .
( خ  )



Accordingly, the study reached the following recommendations :
1- The factory should go in its polices and develop them, because it 

made; economic improvement, employment and social services. 
2- The encouragement of the citizens who live around the factory 

and practice an agricultural work, to join the cultivation of sugar 
cane. The management of the factory, them, should purchase this 
crop, so that it may contribute in the support of such families, to 
raise their standard of living. 

3- Giving  more  care  and  attention,  the  environment  health  and 
protective health and the sewerage system, so as to reduce the 
outbreak of epidemics and to support the health education and 
awareness programmed, in the areas around the factory. 

4- We recommended the following study : 
a- Study  of  the  peoples  with  their  cattle  whom,  lives 

surrounding  the  factory  and  evaluate  the  impact  of  the 
factory setting. 

b- The  impact  of  the  factory  on  the  farmers  who  were 
implement agriculture before establishing the factory. 

( ز )
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